
Kunnanhallitus § 45 29.03.2021
Kunnanvaltuusto § 16 19.04.2021

Kuntalaisaloitteet

Khall 29.03.2021 § 45
 Kuntalain  23 § mukaan valtuuston tietoon on saatettava vähintään

ker ran vuodessa sen toimivaltaan kuuluvissa asioissa tehdyt aloit teet
ja niiden johdosta suoritetut toimenpiteet.

 Hallintosäännön 160 §:n mukaan kunnanhallituksen on vuosittain
maa lis kuun loppuun mennessä esitettävä valtuustolle luettelo sen
toi mi val taan kuuluvista aloitteista ja niiden johdosta suoritetuista toi-
men pi teis tä. Valtuusto voi samalla päättää, mitkä aloitteista on lop-
puun käsitelty.

1.  Ei lisää tuulivoimaa Alavieskaan -kuntalaisaloite  kirjattu vas-
taan ote tuk si kuntaan 17.4.2018 (Khall 15.10.2018)

 Kuntalaisaloitteen vastuuhenkilöt ovat:
 Jarkko Pehkonen
 Mauri Marjakangas
 Juha Pehkonen
 Sami Länsipää.

 Kuntalaisaloite sisälsi:
 kartta ja linkit
 Adressi, allekirjoituksia 576 kpl, joista alavieskalaisia 548 kpl.

2. Arvo Simin aloite Vivunkummun pohjapadon korjauksesta
 aloite on jätetty 5.9.2018

 Aloitteessa esitetään, että Vivunkummun pohjapadon korjaus suo ri-
te taan Maveplanin korjausehdotuksesta poiketen seuraavasti:

 Pohjapadon korjaus voidaan toteuttaa korottamalla 20 cm padon sel-
kää 25 metrin matkalta joen eteläosalla. Tämän jälkeen 5 m:n mat-
kal ta pato jää ennalleen ja siitä eteenpäin padon harjaa jyrsitään 15
m:n matkalta 30 cm alemmaksi. Edelleen 5 m:n matkalta pato jää
en nal leen ja sen jälkeen 5 m:n matkalta patoa korotetaan 20 cm ja
lop pu osa pohjoisen puolella jää entiselleen. Näillä toimenpiteillä saa-
daan uusi kalojen nousuväylä joen eteläpuolelle ja selkeä pää vir ta
kalojen nousua ohjaamaan. Pohjoispuolella oleva luonnollinen ka la-
tie on hajonnut ja sen korjauksen yhteydessä tulee vir ran oh jaus pen-
ger korjata ulottumaan pidemmälle (n. 20 m) kuin Maveplanin suun-
ni tel mas sa on piirretty. Penger tulee rakentaa niin korkeana, ett ei
jäät kulje siitä yli. Penger ohjaa veden keskemmälle jokea, jol loin



saadaan kaloille kunnollinen houkutusvirtaus myös poh jois puo lel le
jokea.

 3. Kauko Isotalus on luonut aloitteen Kun ta lais aloi te.fi -pal ve-
luun 27.11.2019 ALAVIESKA-kyltit kunnan rajoille.

 Khall 09.12.2019 § 202

Aloite: Teen aloitteen, että Alavieska hankkisi puuttuvat kun nan ra ja-
kyl tit pitäjän rajoille. Onko Alavieska valmistautumassa lak kau tuk-
seen, koska rajoilla ei yleensä ole nimikilpiä? Raution ja Mehtäkylän
suun nal la on Kalajoen kyltit, mutta Alavieskan puuttuu, ja jäl kim mäi-
ses tä ainakin vuodesta 1999. Vanhanaikaiset kyltit on tosin poistettu
naa pu ri kun tien puoleltakin: Sakkoperäntie, Korteperäntie, Kytöläntie.
Vää rän tien varrella ei ole koskaan ollutkaan.
__________

Aloitteiden johdosta on ryhdytty seuraaviin toimenpiteisiin:

Kohdan 1. aloite. Valtuusto on merkinnyt aloitteen tiedoksi
29.10.2018 § 34 todeten kunnanhallituksen esitykseen yhtyen, että
sil lä hetkellä ei kun nas sa ollut vireillä tuulivoimaan liittyviä kaavoitus-
ja lupa-asioita.

  Toistamiseen valtuusto on käsitellyt aloitetta 1.4.2019 § 7, merkinnyt
sen tiedoksi ja päättänyt, että siihen palataan, jos tuulivoimaan liit ty-
viä kaavoitus- ja lupa-asioita tulee vireille kunnassa.

 Syyskuussa 2019 Prokon Wind Energy Finland Oy on esittänyt Ala-
vies kan kunnalle, et tä kunta käynnistää tuulivoimarakentamista oh-
jaa van osayleiskaavan laadinnan Hangaskurunkankaan alueelle.

  Kunnanhallitus on 9.9.2019 § 138 päättänyt esittää valtuustolle, että
val tuus to saattaa vireille tuulivoimarakentamista ohjaavan osa yleis-
kaa van laatimiseen Kähtävän alueelle. Valtuustolle esi tet tiin myös,
et tä kunnanhallitus oikeutetaan sopimaan kaa voi tuk sen käytännön
jär jes te lyis tä ja hyväksymään Prokon Wind Energy Fin land Oy:n
kans sa laadittavan kaavoitussopimuksen. Petri Keskisen esityksestä
pää tök seen liitettiin ponsi, että kunnassa järjestetään kun ta lais ten
kuu le mi nen ja neuvoa-antava kuntalaisäänestys, kun asias ta on saa-
ta vil la lisää teknistä tietoa.

 Kunnanvaltuusto käsitteli asiaa 23.09.2019 § 36 päättäen Maarit Ju-



ti lan esityksestä  äänestyksen jälkeen äänin 10-8, että kun nan hal li-
tuk sen esitys hyväksytään muutoin, mutta että asiasta järjestetään

 kuntalaisten kuuleminen ilman neuvoa-antavaa kun ta laisääne stys tä
ja että kuuleminen järjestettään sitten, kun asiasta on lisää tek nis tä
tie toa saatavilla.

 Osayleiskaavan valmistelua jatketaan ja kaava tulee valmistuttuaan
val tuus ton käsiteltäväksi.

 Pohjois-Pohjanmaan alueen kunnissa on vireillä useita isoja
tuulivoimapuistokaavoja ja alue onkin Suomen tiheimmin
tuulivoimakaavoitettuja alueita. Suomen tuulivoimatuotannosta
Pohjois-Pohjanmaalla on n. 33%. Alavieskan osuus Pohjois-
Pohjanmaan tuulivoimatuotannosta vuoden 2020 lopussa oli n. 5%.
Alavieskan kunnan tulona suurimpana osana on valtionosuudet sekä
verotulot. Vuoden 2019 kiinteistöveron määrä oli n. 770 000€.
Kiinteistövero-osuudesta n. 50% muodostuu tuulivoimasta.

 Jotta Alavieska pystyy tarjoamaan kuntalaisille tulevinakin vuosina
tarvittavat asumiseen ja elämiseen liittyvät palvelut ja toiminnot sekä
pystyy kehittämään kuntaa, ei ole perusteltua mahdollisuutta sulkea
pois tuulovoimasta tulevaa tulon lähdettä. Tuulivoimasta ei aiheudu
juurikaan kustannuksia kunnalle, vaan se on tuottava ja varma
tulonlähde. Lisäksi maanomistajille aiheutuva hyöty on merkittävä.

 Suurin uhka ja mahdollinen haittavaikutus tuulivoimalla on
ympäristölle ja maisemalle. Ympäristö- ja maisematekijät ovat paljolti
ihmisten mielekkyysasioita. Nyt vireillä olevasta
Hangaskurunkankaan tuulipuistosta olleet negatiiviset kommentit
ovat paljolti muutamia yksittäistapauksia. Suurin osa
maanomistajista on tuulivoiman kannalla.

 Hangaskurun kankaan tuulivoimapuistoon liittyen on 15.12.2020
järjestetty ELY:n toimesta avoin yleisötilaisuus sähköisesti
Teams-ympäristössä. Tilaisuudessa esiteltiin Hangaskurunkankaan
osallistumis- ja arviointisuunnitelma (OAS). Tilaisuuden
järjestämisestä on tiedotettu julkisesti mm. Alavieska lehdessä.
Lisäksi tilaisuuteen on erikseen kutsuttu paikallisia toimijoita mm.
yhdistyksiä.

 Vastaavia tilaisuuksia järjestetään jatkossakin, joilla varmistetaan
kuntalaisten kuuleminen mahdollisissa nykyisissä ja uusissa
tuulivoima-hankkeissa. Kuntalaisaloite on loppuun käsitelty.

 Kohdan 2. aloite. Valtuustolle 1.4.2019 esitetyn selonteon mukaan
aloit tees sa tarkoitetun korjaustoimenpiteen toteuttaminen (suun ni tel-
ma, rahoitus) selvitetään vuoden 2019 aikana mahdollisten bud jet ti-



va raus ten tekemiseksi vuoden 2020 talousarvioon. Myös ELY-kes-
kuk sen mahdollinen mukanaolo selvitetään.

  Valtuusto merkitsi aloitteen tiedoksi (1.4.2019 § 7) ja päätti, että sen
val mis te lua jat ke taan.

 Vuoden 2020 budjetiin ei ollut mahdollisuutta sisällyttää padon muut-
ta mi seen tarvittavaa määrärahavarausta. Vuoden 2020 aikana sel vi-
te tään erilaisia vaihtoehtoja siitä minkälaisia kunnostustöitä pa dol le
voidaan tehdä. Samalla selvitetään niiden kustannukset ja se voi-
daan ko hyödyntää Vattenfall-puitesopimusta rahoitukseen. Tätä so-
pi mus ta ei voida hyödyntää kunnan vastuulla olevaan  kun nos sa pi-
toon, mutta mahdollisiin kalatalouden muutostöihin se on käy tet tä vis-
sä.

Vuonna 2021 ELY:ltä tullut lausunto, että jos Arvo Simin mukainen
suunnitelma toteutetaan niin pohjapadolle joudutaan hakemaan uusi
lupa AVI:lta. Maveplanilta pyydetty tarjous uudenluvan hakemisesta,
odottaa Alavieskan jakokunnan hoitokunnan päätöstä kustantaa
uusilupahakemus noin 9500€. Jakokunta on alustavasti tehnyt
periaatepäätöksen kustannusten hyväksymisestä.

Asiasta on käyty useita neuvotteluja. Suunnitelma etenee
toteutukseen, kuna kaikki lupa-asiat ovat kunnossa ja rahoitus on
varmistunut. Aloite merkitään loppuunkäsitellyksi.

Kohdan 3. aloite. Kunnanhallitus 9.12.2019 § 202 on merkinnyt
saa pu neen kuntalaisaloitteen tiedoksi ja antanut asian teknisen lau-
ta kun nan valmisteltavaksi.

 ELY-keskukselta saatu tieto:
 "Väyläviraston ohjeistuksessa määrätään, että maakunnanrajakilpiä

käy te tään vain valta-, kanta- ja seututeillä (1-3-numeroiset tiet), mut-
ta ei ole yksiselitteistä mainintaa, millä teillä kunnanrajakilpiä käy te-
tään. Vakiintunut käytäntö on, että ihan pienimmille teille niitä ei ole
asen net tu. Selkeä tarve kilven olemassaololle on syytä olla.

 Rautiontie (mt 7720) ja Taluskyläntie (mt 787) ovat selviä tapauksia
ja niissä Kalajoen kilvet jo ovatkin olemassa. Mikäli näette, että myös
Korteperäntiellä (mt 18183) ja Vääräntiellä (mt 18154) kilvet ovat
tarpeelliset, niin ne voidaan sin ne asentaa. Vastaavasti Ylivieskan
kilpiä ei ole näillä teillä."

 Tämän ohjeistuksen perusteella on pyydetty ELY-keskusta toi mit ta-
maan suunnitelma ja tarvikeluettelo, jonka pe rus teel la puolestaan on
pyydetty tarjoukset kylteistä ja tarvittavista meate ri aa leis ta. ELY-kes-
kus hoitaa pystytyksen kustannuksellaan sen jälkeen, kun heil le on
toimitettu kyltit ja materiaalit.



 Kyltti- ja materiaalikustannukset neljälle kunnanrajakyltille ovat suu-
ruusluokkaa 1950 - 2200 €, alv 0% (tarjoukset kysytty syyskuussa
2020).

 Kunnanvaltuusto päätti14.12.2020 § 61, kunnanrajakyltit asennetaan
vuoden 2021 aikana seuraaville teille: Rautiontie, Taluskyläntie,
Vääräntie ja Korteperäntie. Kaksi edellä mainittua tietä ovat isompia
teitä ja kaksi jäljemmin mainittua ovat suosittuja pyöräilyreittejä.
Aloite merkittiin loppuunkäsitellyksi.

Kunnanjohtaja: Kunnanhallitus esittää,

 että valtuusto merkitsee aloitteista laaditut selonteon tiedoksi ja
merkitsee aloitteet 1 -3 loppuunkäsitellyksi.

Päätös: Hyväksyttiin. Janne Havisto jätti eriävän mielipiteen kohtaan 1.
Kvalt 19.04.2021 § 16 Kunnanhallitus esittää, että kunnanvaltuusto merkitsee aloitteista

laaditut selonteot tiedoksi ja merkitsee aloitteet 1 - 3 loppuun
käsitellyiksi.

Päätös: Janne Havisto esitti Ville Laitalan kannattamana, että aloite numero
1. käsitellään, kun Hangaskurun osayleiskaava tulee käsittelyyn. Kun
oli tullut kunnanhallituksen pohjaesityksestä poikkeava esitys, jota oli
kannatettu, niin järjestettiin äänestys.

 Äänestystavaksi hyväksyttiin nimenhuutoäänestys.
Pohjaesitys oli Jaa ja Haviston muutosesitys Ei.

 Äänet jakautuivat seuraavasti:

 Jaa= Martti Pyy, Anna-Leena Brax, Marika Kääntä, Jani Hannus,
Aaro Isotalus, Eija Jutila, Maarit Jutila, Eveliina Kivimaa, Jarmo
Nahkala, Aili Nuorala, Anita Raudaskoski-Pudas, Juha Vähäkangas
ja Annikki Sipilä.

 Ei= Janne Havisto, Jani Isokääntä ja Ville Laitala.

 Äänin 13-3 todettiin, että kunnanvaltuusto merkitsee aloitteista
laaditut selonteot tiedoksi ja merkitsee aloitteet 1-3 loppuun
käsitellyiksi.

 Pykälän ajaksi kokouksesta poistui intressijääveinä Osmo
Alahautala, Marja Isokääntä sekä Risto Isokääntä.



 Janne Havisto jätti eriävän mielipiteen pöytäkirjaan liitettäväksi.


